
Innhold:

Spanderer
utredning
Grenlandskommunene vil
ikke vente i årevis på en
detalj utredning av jern
banestrekningen mellom
Larvik og Porsgrunn.Kom
munene har derfor bevilget
10 millioner kroner fra et
lokalt infrastrukturfond til
planarbeidet.

Ros til egen
bak
Thorbjørn Berntsen var
formann i juryen som ga
Norsk Avfallshandtering
hederlig omtale for fjor
årets miljorapporlering.
Som miljøvernminister var
han selv øverst ansvarlig
for bedriften i storparten av
1997.

Rommer fra
gen-lover
Flere europeiske lovgivere
frykter at store deler av
genindustrien vil flytte til
land med færre restrik
sjoner. En gruppe i EU
parlamentet mener F må
gripe tak i problemet.

Overdreven
vannforing?
Samarbeidsrådet for \atur
vernsaker anklager Indre
Hardanger Kraftiag for
løgn. Rådet mener kraft-
laget har oppgitt altfor høy
vannføring for Kinso
vassdraget i en søknad om
ytterligere utbygging.

•slde 8

Kvotehandel og lignende ord
ninger blir trolig et av de heteste
temaene under de avsluttende
klimaforhandlingene i l3uenos
Aires i Argentina i begynnelsen
av november. For eksempel kan
Norge få lov til å lbrtirense mer

enn vi egentlig skulle dersom vi
for kjøpt rettigheter tLl økte
utslipp av fattige utviklingsland.
i landelen kan undergrave virk
ningene av avtalen og miljø
bevegelsen er bekymret for
ulhulinger.

• side 12

NIVA og NINA
fant gift i niser
Sinahval har høye konsent
rasjoner av miljøgiften TBT,
viser en ny undersøkelse. For
litrste gang er det lùnnet rester
av TIIT i sjøpattedyr i Norge.
Effikten er pavist så langt nord

som i Finnmark, det eneste
fylket i Norge som regnes som
lite TI3T-ibrurenset. • side 3
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«Elgkua vi hadde skutt

var utstyrt som en

oks’e med hadeF
balle ogpeis.»
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Diee1 er drepen

• side 4

• side 4

De’n høye partikkeb., urensningen gjør at diesel er drepeiz for miljøet i byene.

• side 7

ufortjent godt miljørykte. En under

søkelse fra det svenske Naturvårds
verket viser at dieselbilen er den
definitive verstingen i personbilkiassen.

Dieseldrevne personbiler har hatt et Mest partikler, mest NO og flest
kreftfremkallende stoliër er noe
av det dieselbilen har å by pa.
Det er likevel større grunn til
bekymring i Sverige enn hos oss.
Svenskene har femtendoblet
salget av dieselbiler i løpet av for
her, mens salget synker jevnt og
trutt i Norge. • side 5

Endelig avtale i Argentina?
2. november er det på’n igjen. Da skal ministre og miljøbyrå
krater fra 180 land bli enige om hva de ble enige om i Kyoto.
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DANIELLE KNIGHT

Eksotiske skadedyr, ugress og
virus kir sjelden den nødvendige
oppmerksomheten fra myndig
hetene, heter det i rapporten.

— Forsøk på å ta problemet
opp har vært fofongt, sier Chris
I3right. han er lorsker tilknyttet
Worldwatch Institute og forfalter
av den nyutgitte rapporten
«Biologisk invasjon i et samfunn
uten grenser».

Enormt omfang

- Mange ibrskere har begynt å ta
problemet på alvor, men det ser
ut til å være svært vanskelig å Ei

politikerne til a Iblge opp denne

bekymringen.
De importerte uvesnene kan

være alt fra brune tre-ormer som

haiker fra øyene Guam til I lawaii
i Stillehavet slynget rundt et
jetflyhjul, til en asiatisk tiger
moskito befongt med gulfoher,
som gjeinmer seg under presen
ningen på en bil. Rapporten
mener muligheten for at skade
dyr, ugress og virus blir fraktet
fra et sted til et annet er enorm.

Dagens globale handels
ministre og transportmuligheter

gjør det mye lettere for uvesnene
a komme seg over det som for
var naturlige hindringer. Et Ijell
eller et hav er ikke så umulig is
komme over som tidligere.
Spredning av artene setter Iblks
helse i fare og myndigheter ma
betale dyrt for å rette opp etter
skadene.

lntelligent uvesen
— Denne typen bioinvasjon er en
intelligent mate å ibrurense pa.
Det kan sammenlignes med
for eksempel kjemiske utslipp,

som er dumt, i den forstand at
slike utslipp ikke kan formere
seg, sier Bright.

Men nar et biologisk uvesen
for etablert et brohode kan denk

reprodusere seg selv og spre seg
videre til enda tjernere strøk, blir
det forklart i rapporten.

— Den kan dessuten tilpasse
seg, vi har sett at enkelte arter
ofte finner seg bedre og bedre til
rette - det Lurer seg etterhvert å
utnytte til fulle de ressursene det
har tbtt pa det stedet de har
kommet til, forteller Bright.

Eksplosiv økning
Når slike typer planter eller dyr
blir sluppet ut i et nytt miljø og
finner seg godt til rette, mener
Brighi det kan forekomme en
eksplosiv økning av bestanden.
I denne prosessen kan den
utkonkurrere lokale arter. i Ivis
det er et virus kan det infisere
dem, og skulle det være et rovdyr
kan det enkelt og greit spise det
opp.

I Victoriasjøen i Afrika ble
den voldsomme rovfisken
Nil-abbor sluppet ut. Kort tid
senere forsvant 200 lokale fiske-
arter, kan rapporten fortelle.

Slike invasjoner kan gå hardt
ut over naturen. I det sørlige
Kina ble det importert en sør-
amerikansk vann-svibel som
gjorde at naturen rundt Dianehi
sjøen nær byen Kunming nær

tørket ut. I tillegg har mer enn 60
fiskearter i sjøen forsvunnet.

— Folk kjenner som regel til
noen av disse uvesnene som
heijer der de bor, men de tror de
har kommet dit ved et uhell. De
fierreste er klar over at disse
mnvasjonene er en del av et
mønster, avslutter Bright. •

______
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Nisene er Einget i perioden 19X9-
1990, på samme tid som norske
myndigheter innførte totalforbud
mot bruk av TI3T-holdig bunn-
stoff på bater under 25 meter.
Norsk institutt for vannforskning
ÇNIVA) mener likevel at funnet

( er urovekkende. Årsaken er at
Finnmarkskysten er den eneste
havstrekningen i Norge hvor man
finner omrader som ikke er ska
det av TBT-forurensning.

— Funnet er det første som er
gjort i norske sjopattedyr, for
teller forsker John Arthur Berge
ved NIVA.

Høye konsentrasjoner

Tidligere har NIVA undersøkt

purpursnegl fra prøvestasjoner
langs hele norskekysten. Purpur
sneglen har vist seg å være svært
omtintlig i forhold til TBT.
Allerede ved sm:m konsentrasjon-
er forandrer sneglens kjønns
organer seg. Flere steder langs
kysten vår er store deler av pop
ulasjonene sterile. Effekten er
påvist overalt, med unntak av
noen ganske få prøvestasjoner
langs kysten av Finnmark.

Det er spesielt betenkelig at
dette ftmnnet er gjort i Finnmark.
Gjennomsnittlig konsentrasjon i
nisenes lever lå tett oppunler en
ppm (parts per million, million-
deler). Nivået er sapass høyt at
man bor gå videre med nye
undersøkelser, blant annet for å
se om pavirkningen har blitt
mindre etter at forbudet mot TBT

pis småbåter trådte i kraft,
sier Berge.

Fortsatt smàbåtpàvirkning

NIVA har flere prosjekter knyttet
til TIIT på gang. En større under
søkelse er gjort i Oslotjorden, et
av de fa områdene i Norge hvor
man ikke finner den ømfintlige
purpursneglen. I stedet har man
brukt strandsnegl i en under
søkelse som er gjort langs skips
leia i Ijorden. For kontrollens del
har man også undersøkt snegler

Overflødig
Danske bønder kan spare miljø
og millioner ved a kutte ned på
bruken av bekjempningsmidler
mot bladlus. Det melder den dan
ske avisen Politiken.

Det er Danmarks Jordbrugs
forskning som har sett nærmere
pa bruken av sprøytemidler mot
bladlusangrep pa korn. Senior
Ibrsker Lars Monrad Hansen

fra smisbåthavner.
— Det som er litt rart er at vi

finner større skader hos strand
snegl i typiske småbisthavner,
som for eksempel l3estumkilen.
Dette er merkelig, siden det tross
alt er snart ti år siden stoffet ble
forbudt på småbåter. Det finnes
ulike teorier om årsaken, blant
annet kan giften ligge lagret i
sedimentene eller stoffene kan
fortsatt være i bruk, forklarer
Berge.

giftforbruk
mener danske bønder kan
halvere giftbruken uten å tape
utbytte. Ifølge ilansen er
manglende redskaper til å
vurdere giftbruken arsak til over
forbruket. I-Inn peker blant annet
pa at eksisterende computer
modeller ikke tar hensyn til
værets innvirkning pa insekt
angrep.

Natur
&

Bu11tin.
...

miiiø
utgitt av Norges Naturvernforbuiid

Det biologiske
mångfoldet trues
Økt spredning av skadedyr, ugress og

virus truer det biologiske mangfoldet i

verden, melder Worldwatch Institute i en

fersk rapport.

Gift fra bunnstoff funnet i niser
Et samarbeidsprosjekt mellom NIVA og

NINA har påvist høye konsentrasjoner av

bunnstoffgiften TBT i niser.

Mennesker
mot kanoner
Før .j iii avgjør Stort i ilget omii Regioii folt Østlandet blir en realitet. hvis
svaret blir ja, inobiliseres det i Norge. Ikke med kuler og krutt,
kanskje ikke engang ned kjetinig. Del blir mennesker som blir miljø—
bevegelsens våpen mot Forsvaret. Natur og Ungdom har gitt klar
melding: Ja til kegmomifolt Østlandet betyr ja til sivil ulydighet.

Forstaelig nok. Siden kegiontislt Østlandet kan bli Norges største
naturinngrep noensinne, er slet naturlig at motreaksjonen også blir av
en viss størrelse. Faktisk er del rart at saken aldri har tatt skikkelig av
i media, størrelsen tatt i hetrakinnig. Det handler tross alt om 250
kvadratkilometer relativt uberort villmark. Et areal tilvarende 35.000

tbthsillbaner. Stoyen fra skytetåltet vil berøre et område på størrelse
med Vestfold fylke. I-ler skal landets IS-siringer brenne av en million
enkeltskudd fra automatvsipen. 30 OOt) granater og 1000 raketter -

arlig. Deponert mengde hly i området vil i tblge Forsvaret være 70
tonn, etter bare ti ars bruk. For kobber er mengden anslatt til 100 tonn.
Dermed er ikke planene kun et naturinngrep. Det dreier seg også om

betydelig forurensning med tungmnetaller. Og kom ikke med teorier
om at Forsvarets tunginelaller ikke forurenser vann og elver pa
samme ituite som industriens i ungmetaller gjør det.

Det er vanskelig si skjønne at Forsvaret absolutt ma ha det nye
skyteieltet. l4Otl kvadratkilometer er allerede regulert til øvingstblt.
Rett over grensen for de tre omradene som er utpekt i lledmark ligger

et svensk ovingsoinrside på 500 kvadratkilometer.
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Skien, Porsgrunn. Bambie og Sil
Jan utgjør grenlandskommunene.
Kommunene eier kraftselskapet
SK K. sum an g setter av midler til
et i ti friistriikt urtiind tor regionen.
loiidet skal nå Spytte ti millioner
kroner inn i detaljplanleggingen
av jernbaneslrekningen fra
Porsgrunn til Larvik.

Propp fra 1800-tallet
De som har tatt Vestfoldbanen
mellom Larvik og Porsgrunn vet
at strekningen er en heller
kjedelig affiere. Det ønsker
lokalpolitikerne i Grenland å fli

en slutt pa.
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Norske Skog stakk av med prisen
for beste miljørapport lbr 1997. I
tillegg fikk syv bedrifter såkalt
hederlig omtale for sin
miljørapport. Blant disse var
NOAH. Thorhjørn Berntsen var
formann i juryen som delte ut
prisene og utmerkelsene.- Oi. Den problemstillingen
har jeg overhodet ikke tenkt pa
en gang, sier Berntsen til N&M
Bulletin da han blir konfrontert
med at han selv var overordnet
ansvarlig for NOAH i den peri
oden han na gir bedriften godt
miljoskussmal for. I lan mener
likevel dette er uproblematisk.

-Jeg kan ikke se at jeg skulle
ha noe habilitetsproblem her.
Prisen ble delt ut na nylig, og det
er over et år siden jeg var

—Denne strekningen er
virkelig en propp pa Vestfold-
banen. Deler av banenerTomtrent
150 år gammel. Det akkurnulerte
vedlikeholdshehovet er pa over
280 millioner kroner, men pen
gene til vedlikehold eksisterer
ikke. Dermed setter man Eirten
ned etterhvert som banen IbrEil
ler, forteller ordfører i Pors
grunn. Elisabeth A. Nilsen.

Hun ser fram til en ny
jernbanetrasé, som etter planene
skal redusere reisetiden mellom
Larvik og Porsgrunn fra 33 til 13
minutter.-- Dermed kan jernbanen bli
et bedre alternativ for reisende
mellom nedre ‘iblemark og Oslo.

statsråd, sier Berntsen.
I lan understreker dessuten at

prisen ikke gir noe uttrykk for
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Daglig leder i Greenpeace, Kalle
I lesstvedt. sier opp etter atte ar i
organisasjonen. llesstvedt skal
begynne som politisk radgiver
for Sosialistisk Venstreparti (SV)
pa Stortinget. Dette bekrefter
Ingen Lise hansen i SV overfor
N&M l3ulletin.

I tillegg til jobben som daglig
leder har I lesstvedt hatt for-

Ikke minst vil utbyggingen bli
interessant hvis Vestlbldbanen
og Sorlandshanen kobles sam
men i Porsgrunn. I framtiden vil
man kunne reise Kristiansand-
Oslo pa tre timer med en slik
bane, mener Nilsen.

Kompromiss
Allerede i 1996 var utredningene
av de alternative jernbanetrase—
ene klare. En stund kranglet man
om trasevalget, siden Porsgrunn
ønsket mest mulig tunnel mens
Larvik ville ha daglinje. Til slutt
endte man med en kompromiss
løsning. I-tter den tid har saken
statt stille, siden det ikke har blitt
bevilget penger til detaljplanleg
ging.— Det gjenstar minst tre ars
planlegging for man er ti.rdig
med reguleringsplaner og kan
tenke pa å starte byggearbeidet.
Vi syntes det var trist at saken

miljotilstanden i en bedrift.
Prisene og utmerkelsene går til
bedrifter som har gode systmer
for a rapportere niiljodata.— NOAII hadde fått denne
utmerkelsen uansett. Det var en
egen jury som plukket ut NOAII,
og selv om jeg hadde trukket
meg som juryformann, ville
prisen gått dit likevel, sier

skjellige stillinger i Greenpeace,
blant annet jobben som
internasjonal koordinator. En
rød, tor ikke å a si grønn, trad i
alt han har arbeidet med, har vært
klima og energisporsmal.
Og det er spesielt pa det inter
nasjonale og nasjonale klima— og
cnergiomradet SV skal nyte godt
av hans fiigkunnskap. I fyggelig,
men ganske trist ogsa. itblge
I lesstvedt selv.

— Ja, det er veldig vedmodig a

skulle stoppe helt opp, siden
motivasjon og entusiasme til et
slikt prosjekt kan være vanskelig
å hente frant igjen etter at det har
stoppet opp, lorklarer Nilsen.

Pa forslaget til statshudsjett
for neste år ønsker regjeringen å
bruke 30 millioner kroner til
tre planleggingsprosjekter for
jernbanen. Strekningen mellom
Larvik og Porsgrunn er en
av dem.— Vi har fatt ganske klare sig
naler om at Sanifendsels
komiteen og Jernhaneverket
ønsker å sette arbeidet i gang,
sier Nilsen.

Grenlandskommnunenes bi- —

drag pa 10 millioner kroner er
ikke puslete i forhold til total
kostnadene for prosjektet. Ifølge
Nilsen vil prislappen for detalj-
planleggingen ende pa i overkant
av 30 millioner kroner.

Thorhjorn Berntsen.
Bak prisen for beste miljø-

rapport står GRIP-senter (Stiftel
sen for bærekraftig produksjon

og forbruk), NHO, Norske
Finansanalytikeres Forening,
Norske Sivilokonomttrs Foren
ing og Norges Statsautoriserte
Revisorers Forening.

slutte. Greenpeace er en organ
isasjon med en sterk intern
kultur. En kultur man blir knyttet
til pa godt og vondt. Jeg har lært
utrolig mye i løpet av de atte
årene, sier han til N&M l3ulletin.

SV får Trygg Mat-leder
Ogsa tidligere fagkonsulent i
Namrernforhunde1, Tor Bro
stigen, er ansatt i SV Brostigen,
som tidligere har ledet prosjektet
«Fagbevegelsens Miljøansvar» i
Naturvernforbundet er ansatt for
a jobbe med kommunevalgkamp
og landsmøte. Han er nylig ogsa
valgt til leder i stiftelsen
«Trygg Mat».
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Diesel er darlig miljøvalg. Det
viser en undersøkelse det
svenske Naturvardsverket har
gjort pa oppdrag for den svenske
regjeringen.

( Ilblge undersøkelsen har
dieselbiler større utslipp av
nitrogenoksider (NO.(). partikler

og kreftfremkallende stoflbr enn
hva som er tmlfillet med nye
bensinbiler.— Den naværende
med okt salg av nye dieseldrevne
personbiler motvirker derfor
mulighetene for a na miljomal
for frisk luft og mot forsuring og
overgjodsling, sier Reino Abra
hamsson i Naturvardsverket.

Den økende andelen diesel-
biler innen nybilsalget i Sverige
utgjør en betydelig økning av
NO-utslippene konstaterer
Naturvårdsverket. Beregningene
som er foretatt viser at en økning
av dieselbilsalget fra en til tyve
prosent nesten fordobler utslip
pet av NO fra nye biler.

Salg av diesel-
biler i Norge
Svenskene har femtendoblet
salget av dieselbiler de seneste
årene. I Norge foretrekkes
bensinbilen i stadig sterkere
grad. Under ser man prosentvis
andel av dieseldrevne person
biler solgt i Norge de siste
10 år.

Samtidig øker utslippet a
partikkellbrurensning med omlag
to og en halv gang.

NO bidrar til tbrsuning av
jord og vann, samt overujodsling
av kystnære havomrader.

Lite CO2 å tjene
I Iva med dnivhusetlikten?
Dieselbiler har 20-25 prosent
lavere brennstofforbruk enn
bensinbiler. I niarkedsfitningen
trekkes dette frem som meget
positivt med tanke pa dnivhus—
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Mens svenskene kjøper nye
dieselbiler som aldri før peker
de norske tallene i motsatt
retning. Thorvald Gjonnes i
Opplysningskontoret for
veitrafikken er ikke overrasket.- Den svenske sakalte
miljødieselen har tydeligvis fått
mange til å skifte fra bensin til
dieselhil i Sverige. Diesel er
uansett et darlmg miljovalg,
spesielt i byene, sier han til
N&M l3ulletin.

Gjonnes begrunner dette med
partikkeltbrnrensningen som er
spesielt ille for dieselbiler.

—Kombinert med vedfyning
og piggdekk kan dette bli uhold
bart i større byer, sier han.

Salget faller i Norge
Det norske salget av dieselbiler
har falt de senere arene.
Fra stusselige 1,2 prosent
av alle nye biler i 1988 nådde
dieselhilsalget en topp med
14,5 prosent i l93. Deretter
har det falt jevnt (il det
utgjorde 6,2 prosent av alle

etlikten. Problemet er at for
brenningen av en liter dieselolje
gir omlag 15 prosent mer CO2
enn forbrenning av en liter
bensin. Derfor blir utslippene av
drivhusgasser bare marginalt
mindre fra dieselhiler. En økning
av dieselhilsalget fra en til tyve
prosent vil bare redusere
utslippene av CO2 med omlag
1—2 prosent.

Økt kreftfare
Ved en sammeligning av kreftri
siko, pavirkning pa lufiveier og
akutte lielseeflkter er en
moderne bensinbil den minst
negative for helsen var. Utslipp
fra nye dieselbiler er beregnet til
a være tre-fire ganger mer kreft
trenikallende enn utslipp fra nye

nyregistrerte biler i fjor.
Dcii norske avgiftspolitikken

er trolig en medvirkende årsak
til titviklingen her i landet.
l.januar 1995 ble det foretatt en
avgifisomlegging for dieselbiler.
I stedet for å betale per kjørte

bensinhiler. En moderne diesel-
bil slipper også ut omlag 10-15
ganger mer partikler enn
bensinbilene. Nye dieselbiler er
likevel betydelig bedre enn de
gamle modellene.

Salget kraftig opp-- For å bidra til å oppna de
miljomal vi har satt oss bor vi
minske antallet dieselbiler. Den
naværende trenden går helt i
motsatt retning. Med tanke på å
bremse drivhuseffekten er diesel-
biler heller ikke noe efli±tivt

virkemiddel, sier Abrahamsson.

I Sverige var antallet nyregi
strerte dieselbiler 15 prosent i
august i ar. Til sammenligning
var andelen pa begynnelsen av
90-tallet bare en prosent. •

kilometer ble avgiften lagt pa
hver solgte liter diesel, slik det
er for bensin.

—Det ble ikke nødvendigvis
dyrere a kjøre dieselbil av den
grunn. Systemet har slått
positivt ut for de som har utørste
biler, sier Gjonnes.
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Prosjekter som omfatter kloning
av mennesker, endring av gene
tisk identitet og kjemisk embryo

( roduksjon er strengt forbudt i
Europa. Det er også forbud mot
forskning og oppfinnelser som
bryter med samfunnets moral og
etiske normer. Mens ulike former
for genmanipulering av dyr og
planter er underlagt restriksjoner.

Frie tøyler
Ved å flytte virksomheten til
Afrika kan de bioteknologiske
selskapene omgå disse forbud-

ene og restriksjonene - og oppnii
frie forskningstøyler.

Dette representerer en fare
for de afrikanske landene, mente
flere europeiske lovgivere da
problemstillingen ble tatt opp i
EU-parlamentet nylig.

- I en verden der kommuni
kasjonsteknologien visker ut
geografiske distanser, er det en
stor fare for at de biotekno
logiske selskapene flytter til
Afrika for å drive forskning og
annen virksomhet som er forbudt
andre steder, sier Cathrine Lalu
mier. Hun er leder for Radikal
Allianse (AR), en fraksjon i EU
parlamentet. V

Krever FN-møte
Lalumier mener I’N ma innkalle
til et mote for a utarbeide inter
nasjonale regler for biotekno
logisk virksomhet. I lun for støtte
fra andre parlainentarikere som
frykter konsekvensene av en
uregulert virksomhet pa et
kontinent som har andre
problemer å gripe fatt i.

Frykter USA?
Carlos Casini fra Det europeiske
folkepartiet mener møtet bor
komme istand så raskt som mulig
«hvis vi skal kunne finne
løsninger på invasjonen av
genmodifiserte organismer og
andre lbrskningsresultater som
Afrika ikke er forberedt pa».

Kritiske røster mener at den
plutselige solidariteten med
Afrika i I U-parlamentet i hoved
sak skyldes at Europa søker støtte
i det bioteknologiske markedet i
konkurranse med USA.

F

Sysselmannen på Svalbard er regjeringens øverste

representant på Svalbard, og er både politi- og

miljøvernmyndighet. Stortinget har bestemt at

Svalbard skal være et av verdens best forvaltede

villmarksområder.

Sysselmannens miljøvernavdeling arbeider bla.
med følgende saker:
- overvåking av natur- og kulturmiljøet

- forvaltning av øygruppens rike dyreliv

- forurensingsproblematikk i og utenfor bosetningene

- furdselsovervåking og -regulering i og utenfor

verneområdene

- forvaltning av Svalbards unike kulturminner

Mer informasjon ved henv. til Sysselmannen pà tif, 7902 4300
eller via e-post: tirmapost@sysselmannen.svalbard.no

(‘
FANA STEIN & GJENVINNING

FSG

A/S Norske Shell

nr. 17 • 1998 Natur & miljø Bulletin 7

____

»en nødvendig
:parantèsi
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TL.F 5511 8700-FAX: 55118735

Bioindustri til Afrika?

Fanaveen 221,Po.boks 33,5046 Radal

EUs restriksjoner for bioteknologisk

industri har ført til at flere firmaer

vurderer å flytte aktiviteten til

områder der de kan operere friere - som

for eksempel Afrika.

FVAR

AS

INTERKOMMUNALT
VANN-, AVL0PS- OG
RENOVASJONSVERK

Medlemskommuner

Gjesdal, Hå, Klepp, Randaberg,
Sandnes, Sola, Stavanger, Time

Forusbeen 3, 4033 Forus, Internett: http:/www.ivar.rI.no
Telefon 51 81 04 00, Telefax 51 81 04 01

Trondheim Havn
Pir-Senteret, 7005 Trondheim

NORSAS
No,,k kompetans,s,o,cr
fr vtii g gjvinning

HALDEN KOMMUNE
TEKN. DRIFT

aktivt o mangfo!dig
V

miljØarbeid

LOFOTEN AVFALLSSELSKAP

IB KJØRSVIK IOFTEGJ

Kun 7,50
for et
nummer!
Kjenner du noen som
fortjener Norges stør
ste miljøavis?

Et gaveabonnement
på Natur & miljø Bul
letin koster kun 199
kroner per år.

Ring 22 99 33 00 for
bestilling.

STRÅLFORS AS - POSTBOKS 253 ALNABRI

g,’ INDRE ØSTFOLD
K,R RENOVASJON

ØSI AS
Østfold Septik Industriservice AS

X Bu11liii
FInnmarI

‘MIlIvtianaslu as
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Indre Flardanger Krafilag har
søkt om ytterligere utbygging av
det verna vassdraget Kinso.
Allerede 2. oktober kunne Hard
anger Folkeblad fortelle at
Natur- og ressursutvalget i
Ullensvang enstemmig ga
tillatelse til utbyggingen - uten at
miljobevegelsen hadde fått uttale
seg om saken. SRN tok da
sporerislreks kontakt med
Fylkesmannen i hordaland og

Noe for Donald?
Sauekloningen Dofly er frisert
før første gang. Ulla har blitt til
en genser som henger utstilt i
Science-niuseet i London. skri
‘ver blader (JENialt.

Nedgang for
tradisjonelt fiskeri
l”isket etter torsk, hyse og sild i

første halvar viste en klar ned
gang i flingstene.

Første halvår i år ble det
fisket 225 000 tonn torsk, en
nedgang på 19 prosent i forhold
til samme periode i fjor.

Nedgangen for hyse er enda
mer drastisk, og før sild og
brisling gikk fangsten ned fra
384 000 til 336 000 tonn. Ifølge
Statistisk Sentralbyra (SSB) har
norske fiskerier likevel dradd
opp mer fisk fra havet i første
halvdel av 1998 enn hva som ble
gjort i samme periode i fjor.
Arsaken er først og fremst en
markant økning i kolmule-fisket.
fra 331 000 til 521 000 tonn. En
økning pa hele 58 prosent i
forhold til i Ijor. Ukens statistikk,
SSI3s blad, oppgir ikke årsaken
til svingningene i fisket. •

fikk frist til 14. oktober med il

komme med merknader til
søknaden.

Kinso ble forøvrig vernet i
verneplan I for vassdrag mot
ytterligere kraftutbygging.

Prinsipielt viktig
— SRN vil pa prinsippielt
grunnlag gå i mot ytterligere ut
bygging av verna vassdrag. Det
er dessuten viktig med en restrik
liv forvaltning i randsonen av
I lardanger nasjonalpark. Vi kan
derfor ikke godta utbyggingen,

N&M Bulletin
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JENS P. TOLDNÆS

Hvorfor kan tiaggermusen Ily?
1-Ivordan har de utviklet seg?
Dette har lenge vært delvis ube
svarte spørsmål for forskere som
studerer dyrs utvikling.

Nye studier lyder pi at disse
merkelige pattedyrene har
utviklet seg fra et lite ikke
flyvedyktig dyr som tilbrakte

dagene med å henge opp-ned
etter alle fire bena, skriver bladet
New Scientist.

Gåtefulle
Flaggermusene har sa langt vært
et gatefullt puslespill for
forskerne. Selv de lidligste
flaggermusfossilene, omlag
50 millioner år gamle, har vinger

skriver generalsekretær Øi’vind
Raslad i Den norske turist
threning på vegne av SRN.

Ristad anklager dessuten
Indre I lardanger Kraftiag for å
føre med løgn i sin søknad.

— I sakspapirene er det ope
rert med vannlbringsdata som er
fire til fum ganger større en
faktiske verdier. Dette virker
sterkt villedende. slar han fast.

N&M l3ulletin har ikke
lykkes å få kommentar fra

Fuglevernere på Island er i har
nisk etter at en gjeng jegere skjøt
mellom 40 og 50 svaner for noen
uker siden. Ifølge Fiskaren hadde
jaktlaget lisens til å drive gase
jakt, men dette innehar selvfi3lg-

som minner om dagens fiagger
mus. Anatomien hos disse dyrene
ligner imidlertid mye på halvaper
i Sorøst-Asia. Disse apene henger
opp-ned etter alle fire.

Taket glapp
For tre år siden la Nancy Sim
mons ved American Museum of
Natural i listory, fram en leori om
at Ilaggermusene og halvapene
hadde det samme zoologiske
opphavet. Et opphav som hang
opp-ned endel år før noen av
dem lærte seg å glidefly og til
slutt å fly. Problemet var at man
ikke hadde noe fossil til a
underbygge hypotesen.

Kanskje har Mark llamrick,
en torsker ved Kent State
University i Ohio funnet «the
missing link». Paleontologen

hverken Indre Ilardanger Kraft—
lag eller Norges vassdrags- og
energierk vedrørende den
pastatte feilen i sakspapirene.

SRN mener Kinso er en av
landets vakreste elver.
Vassdraget gar fra fjell til Ijord
med svært dramatisk fossenatur.
I nedre del av vassdraget ligger
Tveitafossen. Denne lbssen har
ifølge SRN er et karakteristisk
«brudeslor», som gir fossen en
svært høy opplevelsesverdi. •

elig ikke at man hadde tillatelse
til å bryte totalfredningen av
svaner pa Island. Fuglevernerne
har anmeldt forholdet til politiet,
og massakren ender sannsynlig
vis i saftige bøter for jegerne. I

l-iamrick studerte en skapning
kalt Phenacolemur, et lite, ikke
flygende pattedyr pa størrelse
med en mus. Denne skapningen
hint det hensiktsmessig å henge
opp-ned i trærne. Pa den måtei
fikk dyret lettest tilgang til frukt
og insekter. Da taket i greinen
glapp et tilstrekkelig antall
ganger ble det utviklet et patte
dyr som først kunne glidefiy.
siden fly.

Fossilene forsvinner
Hamrick tror at Phenacolemur og
flaggermus har felles forfedre.
I Inn har immidlertid ikke funnet
endelige bevis for teorien, og det
kan det også ta lang tid a finne.

Fossiler av sma pattedyr
overlever sjelden tidens tann.
samtidig har hendelsene trolig
skjedd svært fort i et evolusjons
messig perspektiv.

— Sa snart dyrene lærte seg å
fly ble dette ble dette et så viktig
fortrinn at utvikllingen gikk
raskt, sier Nancy Simmons.

Kraftiag jukser med søknad?
Samarbeidsrådet for Naturvernsaker

(SRN) mener Indre Hardanger Kraftiag

farer med løgn i sin søknad om ytterligere

utbygging av det verna vassdraget Kinso

i Hardanger.
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Svanemassakre på Island
Glommen

Missing link funnet
Flaggermusenes «missing link» er trolig

oppdaget. En knøttliten skapning gjorde

noe genialt da den glapp taket i greinen

sin for femti millioner år siden.

Skogeierforening

tar ansvaret for
å bruke skogen
uten å forbruke den
derfor sier vi;

•nei til Skytefelt
fi •ja til Levende Skog

Frihet under ansvar!
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Stammefolk mot Verdensbanken

‘p5
MEENA MENON

Dette skjedde etter at medlem
‘er av den lokale organisasjonen

or stammefblk i Nagarhole
hadde papekt at prosjektiedelsen
hadde begått flere alvorlige
brudd pa menneskerettighetene
og pa Verdensbankens egne
regler.

Øko-utvikling er en strategi
som Verdenshanken og dens
miljøvernavdeling (OFF) har
utviklet for a bedre forvaltningen
av verneverdige omradcr og dra
lokalbefNkningen med i vernet
av det biologiske mangfoldet.

Men (lette har ikke skjedd i
Nagarhole. Da Verdensbankens

N&M Bulletin

JENS PETTER TOLDNÆS

Forskningsradet har vurdert ti års
miljoforskning. I en rapport kon
kluderer radet blant annet med at
forskningen er blitt mer frem
tidsrettet og at den har okt fokus
pa tverrfiiglige emner. Det er
også oppstatt et fruktbart sam
arbeid mellom grunnforskning
og anvendt forskning, ilblge
rapporten.

De siste ti arene har
miljoveruforskningen blitt mer
omfattende og kompleks, bade
låglig og organisatorisk, sier

inspeksjonsgruppe kom pa besøk
nylig, ble dcii forelagt en alter
nativ «folkets plan» tor vern av
naturrikdommene. Bak planen
sto Forumet for gjenopprettmg
av rettighetene til Nagarholes
stammefolk, samt atte andre
frivillige organisasjoner som
arbeider blant stammefolkene
i området.

Kritiske røster utestengt
Verdensbankens fomarsplan har
ignorert stammefolket helt siden
den ble lansert i september 1996,
ifiilge Roy David, direktør for en
frivillig organisasjon som arh—
eider med landsbygdutvikling.

Nasjonalparken, som ligger i
delstaten Karnataka, dekker 640

direktør Kan Refsnes i Omradet
for miljø og utvikling i
Forskningsradet.

I lvii denne forskningen Ibrer
til er imidlertid ikke like lett å
fastsla. Ifolge Refsnes gjør de
mange finansieringskildene og
forskere som jobber med miljø
relaterte omrader det vanskelig a
måle den samfunnsmessige
nytten av innsatsen.

Rcfsnes understreker likevel
at miljoforskning i vid forstand,
det vil si samfunnsvitenskapelig
og teknologisk forskning, stadig
mii være et satsningsomr:ide. •

kvadratkilometer. Det bor over
70.000 mennesker i parken,
ilblge folketellingen fra 19iil.
Om lag atte prosent av disse er
stammefolk, men de er ikke
representert i planleggingen av

prosjektet.
Stammeledere kunne opplyse

inspeksjonsgruppen om at repre
sentantene for Verdenshanken
bare hadde ridfort seg med
frivillige organisasjoner som
støttet prosjektet. Grupper som
samarbeidet tett med stamine
folket, ble holdt utenfor fordi de
stilte kritiske sporsm:il om elkik
tiviteten i prosjektet. De ønsket
ogsa anerkjennelse av skog-
folkets rettigheter.

l,tter G1Fs plan ble det
dannet landsbykomitcer som
skulle opplyse befolkningen om
hvor s iklig det er ikke a forstyrre
skogsmiljoet.

Billigere prosjekt
For å stimulere denne hold
ningen, fikk hver åimilie en
«utviklingspakke» til en verdi av
vel l.00 kroner. Men det har
stort sett vært andre enn stamme

folkene som har nytt godt av
dette, siden stammefolkene har
vært imot prosjektet. Lanclsby
komiteene hestar ogsa stort sett
av andre enn stammefolk.

Ibilge Forumet er pengene
blitt misbrukt i stor stil. I stedet
lbr a bruke dem til vernearbeid,
har flimiliene kjøpt husholdning
sgjenstander eller begynt med
virksomheter som kyllingopp
drett.

Prosjektet hadde ogsa, uten å
radfåre seg med stammefolkene,
ordnet med flytting av dem fra
parken. Om lag 5.550 familier
fikk beskjed om at de in:itte
flytte, men de nektet il forlate
sine gamle boplasser.

«Folkets plan», som frivillige
organisasjoner og stammerepre
sentantene har lagt fram, satser
pa mer makt til lokalbefolk
ningen som har bodd i .skogene i
hundrevis av år. Planen er kost—
nadsberegnet til vel 5,6 millioner
kroner mot Verdensbankens
prosjekt som er :inslatt til 105
millioner kroner. U

Stammefolkene i Rajiv Gandhi

nasjonalpark i Sør-India har satt

Verdensbanken på plass. Banken måtte

omvurdere et prosjekt for øko-utvikling

og ta representanter for stammefolket

med i vernearbeidet.

Statoil Norge A/S

Fortsatt behov for
miljøforskningen
Miljoforskning har vært et område i

kraftig vekst. Nå er ti års aktivitet

vurdert av Norges forskningsråd.

Ka1nderrn
27.-30. oktober: Guatemala
utstilling, lysbilder og utstilling
fra Latin-Amenkagriippens
arbeidsbrigade i Guatelmala
våren 1998. Chilensk
kulturhus, Torggt. 35, Oslo.

28. oktober: Forum for
systeindebatt, nytt stormøte
med tema «Når storkonsemer
styrer verden». Sam fun nssalen,
Oslo. Henv: 2236 58 95.

28. oktober: Konferanse om
finans og miljø - hvorfor og
hvordan. SAS Skandinavia
Hotell, Oslo Arr.: ENS
Miljøforum 21 i samarbeid
med Den Norske Bank,
tlf.+51 849080.

2-13. november: FNs

Klimakonferanse i Buenos
Aires.

3.4. november Fagseminar

om kloakkrensing og slambe
handling i Grimstad. Arr.:
Hogsko len i Agder og Grimstad
kommune, tlf. 37 25 04 26

24.-25. november: Inter

nasjonal lederkonferanse om
avfall og energi. Grand Westin
Demeure Hotel, Amsterdam.
Arr: IBC Global Conferences
Limited, tif: +0171 453 5492.

2.-3 desember: Landhruks
faglig bistandsforum. Qualitiy
Olavsgaard Hotel, Skedsmo.
Arr: NORAI) og Norges Vel.
TIf: 6483 2000.

1.-3. juni,1999: Copenhagen
Waste and Water Conference.
Internasjonal konferanse om
integrert bærekraftig avfalls
og vannforvaltning. Arr.: The
International Council for [,ocal
Environmental Initiatives,
tlf:+4545169200.



Ettersendes ikke vedA-BLAD varig adresseendring

Returadresse:
Natur & miljø Bulletin

Boks 6891 St Olavs plass
0130 Oslo

N&M Bulletin

ANDREAS TJERNSHAUGEN

Forhandlerne fra bortimot 180
land får en stri tom med a fylle ut
de åpne Eltenc som ble staende i

Kyotoprotokol len. Detaljene som
skal på plass i november er
avgjørende for hvilken betydning
avtalen fl.ir for jordas klima
- og for landenes økonomi.

Kjøpe kvoter
Kvotehandel og lignende ordn
inger peker seg ut som et hett
tema. For å gjøre utslippskuttene
billigere og mindre smertefulle,
apner Kyotoprotokollen tbr
handel med utslippskvoter.
Norge kan for eksempel kjøpe
retten til å forurense mer enn
avtalen tillater fra et land som
reduserer utslippene mer enn de
er palagt. Staten kan ogsa tillate
private selskaper å handle med
utslippstillatelser pa det inter
nasjonale kvotemarkedet. Statoil
og gasskraftselskapet Naturkraft
AS er blant de norske bedrillene
som har annonsert at de vil kjøpe
retten til å slippe ut ekstra doser
med CO2. Reglene for slik
handel ble det ikke enighet om i
Kyoto, derlor ble sporsmalet
utsatt til arets mote.

FU har gatt inn for et tak pa
hvor store kvoter et land kan
kjøpe seg, mens Norge, USA og

Russland har vært blant pa
driverne lbr fri handel med
utslippskvoter. Sporsmalet er av
stor interesse for næringslivet,
som haper pa friest mulig

omsetning av kvoter. Miljø
hevegelsen er derimot bekymret
lbr at handelen skal gjøre avtalen
mindre eflktiv. Kotehandel vil
bidra til at utslippskuttene tas der
det koster minst — at man far mest
mulig miljøvern for pengene.
Kritikerne innvender at dette vil
bremse utviklingen av renere
klimateknologi: Nar rike land og
bedrifter kan fylle sine lhrplikt
elser ved å gjennomibre billige
tiltak i Øst-Europa, får de ikke
noe press pa seg til å forbedre de
tekniske løsningene. Russland og
enkelte andre østeuropeiske
stater har dessuten redusert
utslippene sine sa mye etter over
gangen til markedsøkonomi, at
de allerede overoppfyller kravet
om kutt i forhold til basisåret
1990. Dermed har de store
kvoter a selge - uten å gjøre noe
tor å redusere miljoproblemene.

står på sakslista.

Iniliativtager Erik Dammmn
jublet etter forumets første mote i
mars. Da ble Samtunnssalen i
Oslo fylt til randen, og mange
møtelystne ble staende utenfor.
Nok en gang er Samfunnssalen
stedet.

— Det er ikke sa mange
forsamlingslokaler i Oslo som er
større, forklarer organisasjons—

Grønn utvikling?
Ogsa u-landene kan gi norsk
næringsliv billige løsninger pà
sitt klimaproblem. Kyotoproto
kollen apner for en «Grønn
utviklingsmekanisme» - et inter
nasjonalt fond hvor industriland
kan betale inn penger, og til
gjengjeld fli rett til a overskride
sine utslippskvoter. Ogsa private
bedrifter kan fa bruke denne
ordningen,. etter avtale med sin
regjering. Fondet skal investere i

klimatiltak spesielt i fattigere
deler av verden, som ikke har
restriksjoner pa sine utslipp av
klimagasser. Natur og Ungdoms
leder Silje Schei Tveitdal, som
reiser til Buenos Aires som norsk
miljolobbyist, peker ut denne
ordningen som den største
trusselen mot en etfoktiv
klimaavtale, Hun mener det er
avgjørende å hindre at «den
grønne utviklingsmekanismen»
blir et lettvint smutthull for
bedrifter som vil slippe ut mer.

— Pengene vil sannsynligvis
brukes til gjenplanting av skog i
3. verden. Det er helt ekstremt
når den norske regjeringen går
inn for at norske bedrifter kan
kjøpe seg utslippstillatelser ved å
betale noen kroner til slike tiltak,
sier Tveitdal.

sekretær Ashjorn Fretheim i FSD.
David C. Korten holder

kveldens foredrag over temaet
«Nar storkonsemner styrer
verden». I sin bok «When corpo
ralions rule the World» slär
Korten fast at den politiske
makten har havnet i hendene på
de multinasjonale selskapene.

Kare Willoch vil kommentere

Nar trær vokser, hindes
karhon i treverket, slik at CO2-
innholdet i atmosfiuren minsker.
Kyotoprotokollen tillater at
CO2-mengdene som hindes pa
grunn av skogplanling etter 1990
kan trekkes fra i landenes klima-
regnskap. Men hvordan bind-
ingen i skog skal beregnes e
fortsatt uklart, og reglene foi
dette blir et sentralt tema i
Buenos Aires. Om skogen kan
trekkes inn i internasjonale
ordninger som «den grønne
utviklingsmekanismen» blir et
nøkkelsporsmal.

Forøvrig vil u-landenes
forpliktelser sta i sentrum for
debatten. U-landene fikk ingen
krav eller kvoter i Kyoto, og mot-
setter seg. sterkt regler som
begrenser deres økonomiske
utvikling. Etter initiativ fra
vertslandet Argentina star en
debatt om frivillige forpliktelser
for u-landene pa dagsorden for
konforansen. Den amerikanske
kongressen har stilt krav om at u
landene ma få klare forpliktelser
om kutt for de vil godkjenn
Kyotoprotokollen, og det er
ventet nye konfrontasjoner
mellom USA og u-landene pa
konforansen i november. •

innlegget, og et panel av politike
re vil svare pä Kortens utfordring.

Korten vil forøvrig ogsa si
noen ord om MAI-avtalen
(Multilateral avtale om investe
ringer), som han mener vil styrke
storkonsemenes makt ytterligere.

FSD har forøvrig etablert seg
i egne lokaler i Kristian Augusts
gate i Oslo. Erik Dainmann
er ansatt i halv tid som daglig
leder, mens organisasjons
sekretær Asbj ørn Fretheim
jobber heltid.
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Ny klimakrangel i Argentina
Ministre og miljøbyråkrater fra hele

verden samles i Buenos Aires 2.-13.

november for å bestemme hvordan

Kyotoprotokollen skal settes ut i livet.

Strid om handel med utslippskvoter blir

en hovedsak på møtet.

Systemdebatten fortsetter
Forum for systemdebatt (FSD) inviterer til sitt

andre møte 28. oktober. Storkonsernenes makt


